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Október 20-án választják meg az új intézmény vezetőséget 

Lépések az integráció felé 
A magyar felsőoktatás 

hosszú évek alatt előkészí-
tett reformprogramját az 
1999. évi U L törvény vég-
legesítette. A legfontosabb 
változás, hogy a törvény 
mellékletében szereplő in-
tézményi felsorolás meg-
változott, az integráció né-
ven közismert fo lyamat 
eredményeképpen 2000. 
január l-jétől összesen 17 
állami egyetem és 13 álla-
mi főiskola működik az 
országban. 

Ennek köve tkez tében 
Szegedi Tudományegye-
tem néven egyetlen felső-
oktatási intézmény lesz a 
régióban mivel a városi in-
tézmények mellett a Hód-
mezővásárhelyi Mezőgaz-
dasági Főiskolai kar is az 
egyetem részévé lett. E bo-
nyolult átalakítási folya-
mat jogi, szervezet átala-
kítási fe ladata i t eddig a 
Szegedi Felsőoktatási Szö-
vetség végezte összhang-
ban a korábban kidolgo-

zott, az Oktatási Miniszté-
rium által támogatott in-
tézményfejlesztési terve-
inkkel. E tervek lényege, 
hogy az új egyetem meg-
növekedett hallgatói lét-
s zámmal négy szinten 
(akkred i tá l t f e l s ő f o k ú 
szakképzés, főiskolai kép-
zés, egyetemi képzés, dok-
tori és szakképzés) képez-
zen szakembereket minél 
sokolda lúbb prof i l la l , a 
munkaerőpiac igényeihez 
igazodva. További feladat 
az új egyetem gazdálkodá-
sát, irányítását, adminiszt-
rációját a kor követelmé-
nyeihez igazítani, a belső 
erők mozgós í tásáva l . A 
törvényben előirt feladata-
ink szerint 1999. szeptem-
ber 15-re elkészült az Ide-
iglenes Egyetemi Tanács 
(IET) választási szabályza-
ta, s a választásokat októ-
ber 15-ig kell lefolytat-
nunk. Az újonnan válasz-
tott IET elsó feladata lesz 
a korábban kiírt rektori és 

gazdasági főigazgatói pá-
lyázatok elbírálása október 
31-ig. Az Oktatási Minisz-
térium által formailag elle-
nőrzött öt rektori pályáza-
tot küldtek meg elbírálás-
ra, a gazdasági főigazgatói 
posztra szintén öt pályázat 
érkezett. A tervek szerint 
az IET rektor választó ülé-
sére október 20-án kerül 
sor, a gazdasági főigazga-
tóira pedig egy héttel ké-
sőbb. További fontos fel-
adat : november 30-ig a 
Szegedi Tudományegye-
tem szervezeti és működé-
si szabályzatának, alapító 
okiratának, gazdálkodási 
szabályzatának az elkészí-
tése. A feladat az, hogy 20 
ezer hallgató, és mintegy 
6000 dolgozó számára a 
fo lyama tos működés az 
oktatás a gyógyítás a kuta-
tás területén biztosított le-
gyen. 

Dr. Rácz Béla 
egyetemi tanár, 

az SZFSZ elnöke 

A Szegedi Tudományegyetem rektorjelöltjei 
Egységes oktatási szerkezet" 

A karok közös teherviselése" Verseny - új alapokról" 

Csirik János programter-
vező matematikus. A JATE 
TTK Számítástudományi Tan-
szék tanszékvezető egyetemi 
tanára. 

„A Szegedi Tudománye-
gyetem életében rendkívül 
fontos lesz az elsó néhány év. 
Meg kell találni az egyetemet 
meghatározó, az összetarto-
zást erősítő tényezőket. Ezek 
szerintem elsősorban az okta-
tás egységesülő szerkezeté-
ben, a közösen elfogadandó, 
egész az egyetemre vonatko-
zó alapértékek, küldetésnyi-
latkozat és fejlesztési tervek 
elkészítésében, továbbá az 
egységes gazdálkodási és ta-
nulmányi szabályzatok elfog-
adásában, és azok működte-
tésében keresendők. Az egy-
séges oktatási szerkezet 
egyik eszköze a kreditrend-
szer lehet, amelynek segítsé-
gével a hallgatók választási 
lehetőségei j avulnak . Az 
egyetemet alkotó tíz kar ön-
állósága várhatóan növekedni 
fog, mind gazdálkodásukat, 
mind működésük valamennyi 
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más területét illetően. Ki-
emelt fontosságú a világban-
ki kölcsön segítségével ké-
szülő könyvtár és informáci-
ós központ, valamint a diák-
lakások építésének elindítása. 
Mindez rendkívül sok mun-
kát jelent, hiszen a napi fel-
adatok mellett szisztematiku-
san végig kell gondolnunk az 
egyetem működésének csak-
nem minden területét. Mind-
emellett olyan döntési me-
chanizmusokat és olyan köz-

életet kell k ia lakí tanunk, 
amelyek lehetőséget biztosí-
tanak az egyetem polgárai-
nak az átalakí tásban való 
részvételre. A Szegedi Tudo-
mányegyetem gyors fejlődé-
se nem képzelhető el anélkül, 
hogy polgárai ehhez ne járul-
janak hozzá. Csak közös ter-
vekkel, közös munkával ér-
hetjük el azt, hogy terveink 
valóra váljanak, és a Szegedi 
Tudományegyetem az ország 
legjobb egyetemévé váljék." 

Dobozy Attila, a SZOTE 
rektora, tanszékvezető egyete-
mi tanár. 

„A Szegedi Tudomány-
egyetem első feladata az intéz-
ményfejlesztési tervben meg-
fogalmazott akadémiai reform 
megvalósítása. Ennek legfon-
tosabb eleme a munkaerőpiac 
igényeinek kielégítése és a 
nemzetközi mobilitás elősegí-
tése. Néhány karon az órák 
száma igen magas. Tantervi 
reformmal és az egyéni tanulá-
si lehetőségek javításával ezt a 
terhelést csökkenteni kell. Az 
eddigieknél több erőfeszítést 
kell tenni a térítéses szakok és 
tagozatok indítására. Töreked-
ni kell a térítéses idegen nyel-
vű képzés fejlesztésére. A sze-
gedi kutatóintézetek szellemi 
kapacitását az eddigieknél job-
ban be kell vonni a graduális 
oktatásba. Meg kell vizsgálni 
kihelyezett tanszékek létesíté-
sének lehetőségét is. A főisko-
lai képzés megőrzendő érték, 
fenntartásához és fejlesztésé-
hez fontos lakossági és egyete-
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mi érdekek fűződnek. Át kell 
gondolni egy műszaki és egy 
művészeti kar létesítésének 
feltételeit. Az egyetemnek a 
város szellemi és kulturális 
életében az eddigieknél na-
gyobb szerepet kell vállalnia. 
Áz egyetem legfontosabb egy-
sége a kar, szakmai autonó-
miájukat és gazdasági önálló-
ságukat fokozni kell. Az egye-
tem belső finanszírozási rend-
szerének áttekinthetőnek és 

forrástól függőnek kell lennie. 
Szükségesnek tartom egy, az 
egyetem lehetőségeitől függó, 
a karok közös teherviselésén 
alapuló központi fejlesztési 
kassza létesítését. Reméljük, 
hogy 2000. január l-jén úgy 
alakul meg a Szegedi Tudo-
mányegyetem, hogy az oktatá-
si és tudományos tevékenység 
zökkenőmentesen folytatódik. 
Az egyesülés jó cél, nem sza-
bad, hogy vesztesei legyenek!" 

Mikó Tivadar (51) patoló-
gus. A SZOTE-n tanszékvezető. 

Hét év külföldi orvosi mun-
ka, menedzsment, kutatás. Ok-
tatási, egészségügyi és szerve-
zetfejlesztési projektjeit eddig 
3,1 millió USD-ral támogat-
ták. Csoportjával 30 millió 
US D-t nyert el a Dél-Alföld-
nek, de a kormány 1998 au-
gusztusában törölte a regioná-
lis egészségügyi világbank-
projektet. 1998-99-ben OEP 
főigazgató. 4300 fős szervezet 
felelős vezetője, éves költség-
vetés 700 milliárd forint, eb-
ből a működési költség 19 
milliárd forint. 

A felsőoktatás problémája: 
a kiemelkedő tudományos ka-
pacitás a fragmentált struktúra 
korlátjában nehezen követi a 
környezet fejlődését. Az izolált 
szellemi műhelyek működése 
gazdaságtalan és nem illeszke-
dik az európai rendszerbe. 

Jövőkép: Az új egyetem a 
jövő igényeihez igazodva di-
namikusan fejlődő kapcsolatot 
épít ki hazai és nemzetközi 
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környezetével, szorgalmazza 
az EU-kompatibilis képzése-
ket. A Szeged progresszív ha-
gyományaira építő új oktatási, 
kutatási centrum kisugárzása 
határainkon túl is érvényesül, 
és egyre sikeresebb lesz a ha-
zai és külföldi porondon. 

Megvalósítás: A munkatár-
sakat a fő értéknek tekintő 
egyetem ötvözi a hagyomá-
nyokat a modem managemen-
tel. Az igények szerint dinami-

kusan rekomponálja tevékeny-
ségét, alkalmazott kutatások-
kal növeli bevételét. Stratégiai 
tervben fogalmazza meg a jö-
vőkép eléréséhez kívánatos 
struktúrát és működést, a prio-
ritások és a felelősök megjelö-
lésével. 

Fontos: Az egyetemek ver-
senye új alapokról indul. Az 
átmenetben egyaránt könnyű 
előnyhöz jutni vagy lemarad-
ni. 

A tudományok gyűjtőhelye" A konszenzus alapvető érték" 
Mészáros Rezső, a JATE 

tanszékvezető egyetemi taná-
ra, a földrajztudomány dokto-
ra, az egyetem rektora, a Ma-
gyar Rektori Konferencia el-
nöke, Szeged város Pro Urbe-
dljának ez évi kitüntetettje. 

„A 2000. január l-jén in-
duló Szegedi Tudomány-
egyetem megalakulásával el-
kezdődik egy több évig tartó, 
bonyolult és érzékeny belső 
érési folyamat, az integráció. 
Én arra szeretnék vállalkozni, 
hogy ennek a folyamatnak az 
indulását segítsem annak re-
ményében, hogy a Szegedi 
Tudományegye tem - az 
egyesülő intézmények eddigi 
teljesftményéből következő-
en - olyan egyetem lesz, 
amely gyűjtőhelye a tudomá-
nyok lehető legszélesebb kö-
rének, és amely rendelkezni 
fog azzal a képességgel , 
hogy meg is tudja őrizni ezt a 
tar talmat. Ezáltal válhat 
olyan universitássá, amely a 
tudományterületi sokszínűsé-

Szabó G á b o r fizikus, 
egyetemi tanár, tanszékcso-
portvezető, JATE. 

„A szegedi integráció elő-
készítése során az egyik fő 
eredmény az volt, hogy több 
éves csapatmunkával elké-
szült egy stratégiai dokumen-
tum, az intézményfejlesztési 
terv (IFT). Az IFT nemcsak a 
hazai és külföldi szakértőkkel 
folytatott vitákban csiszoló-
dott, hanem döntően az intéz-
mények egyetértésén nyug-
szik. Ezért úgy vélem, hogy 
az egyetem jövendő vezetésé-
nek fő feladata az IFT meg-
valósítása. Az a tény, hogy az 
integrációs folyamat előké-
szítése során általában sike-
rült konszenzust találni, egy 
olyan alapvető érték, amely-
nek megtartásáért minden 
ésszerű erőfeszítést meg kell 
tenni. Az új egyetem megva-
lósításához vezető elsó lépés-
nek egy áttekinthető belső 
gazdálkodási rendszer létre-
hozását tartom, amelyben a 
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decentralizáció nemcsak egy 
elv, hanem a döntés valódi 
fe le lősségének és ezzel 
együtt a következményeknek 
a megosztását jelenti. Ami a 
kissé hosszabb távú jövőt il-
leti, az intézménynek tudato-
san vállalnia kell, hogy a ré-
giónak és a városnak nem-
csak szellemi központja, ha-
nem 18-20 milliárd forint 
éves költségvetésével egyik 
nagy vállalata is. Tisztában 

kell lennünk azzal is, hogy az 
egyetem, hallgatói létszáma, 
tudományos és oktatási po-
tenciálja alapján mindenkép-
pen arra hivatott, hogy a ma-
gyar felsőoktatás meghatáro-
zó szereplője legyen. E té-
nyezők kihasználása a Szege-
di Tudományegyetem előtt 
olyan távlatokat nyit meg, 
amelyek csak ahhoz hasonlít-
hatók, mint amikor az egye-
tem Szegedre költözött. 

M é s z á r o s Rezsó. (Fotó: Schmidt Andrea) 

get a képzés sokszínűségében 
is meg tudja jeleníteni. Ez 
azért lesz fontos, mert min-
den bizonnyal a huszonegye-
dik század modern egyete-
mének képesnek kell lenni 
olyan többfunkciós tudás-
szolgáltató központként mű-
ködni, amely az alapképzés, 
a tudósképzés és a kutatás 
mellett továbbképzési, szak-
mai tanácsadó és szolgáltató 
feladatokat is ellát, hiszen a 

tudás a piacképesség megha-
tározó tényezőjévé válik (sok 
termék esetében már ma is 
az). Biztos vagyok abban, 
hogy az új Szegedi Tudomá-
nyegyetem ilyen egyetem 
lesz. Ezért azt gondolom, 
hogy az elkövetkező években 
ennek a feladatnak a megva-
lósításához kell megtalálni a 
megfelelő belsó szerkezetet, 
a működési mechanizmust és 
a kapcsolatrendszert." 

Ki lesz 
a gazdasági 
főigazgató? 

M u n k a t á r s u n k t ó l 
A Szeged i T u d o m á n y -

e g y e t e m g a z d a s á g i f ő -
i g a z g a t ó i p o s z t j á r a ö t en 
n y ú j t o t t á k b e p á l y á z a -
t u k a t . K ö z ü l ü k n é g y e n 
j á r u l t a k h o z z á n e v ü k -
n e k é s r ö v i d s z a k m a i 
é l e t r a j z u k n a k i smer te té -
s é h e z . A g a z d a s á g i f ő -
i g a z g a t ó t v á r h a t ó a n ok -
t ó b e r 2 7 - é n v á l a s z t j a 
m e g a z e g y e t e m ide ig-
l enes t a n á c s a . 

Dr . Kiss József Géza a 
SZOTE Fül-Orr-Gégészeti 
Kl inikájának tudományos 
tanácsadója. Okleveles Fizi-
kusként végzett 1977-ben, 
az orvostudományok kandi-
d á t u s a (1995) , hab i l i t á l t 
(1998) . M á s o d d i p l o m á t 
szerzett a JATE egészség-
ügyi közgazdasági szakosító 
képzésében. Oroszból alap-
fokú, angolból középfokú 
nyelvvizsgát tett. Számos 
hazai és külföldi tudomá-
nyos társaság tagja. Egész-
ségügyi finanszírozással és 
informatikával foglalkozik. 
Kutatási tevékenysége mel-
lett oktatói munkát is végez. 
1989-tól a klinika gazdasági 
vezetője, mint gazdasági és 
tudományos igazgatóhelyet-
tes, valamint az audiológiai 
állomás vezetője. 

D r . M a r s i n é d r . Bökő 
Ildikó a József Attila Tudo-
mányegyetemen szerezte jo-
gi, a Pénzügyi és Számviteli 
Főiskolán közgazdászdiplo-
májá t . 1977 óta dolgozik 
költségvetési területen. Elő-
ször a Csongrád Megyei Ta-
nács sportosztályán költség-
vetés i i n t é z m é n y v e z e t ő , 
1986 óta dolgozik a felső-
oktatásban. Két évig a JA-
TE gazdasági igazgatóhe-
lyettese, 1988-tól mindmáig 
a Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola gazdasági igazga-
tója. 

Dr. Perjési József 1942. 
augusztus 18-án született 
Szegeden, három gyermek 
édesapja. 1965-ben a BME 
Vi l l amosmérnök i Karán, 
1972-ben a BICE iparszakán 
szerzett diplomát. Terület-
f e j l e s z t é s b ő l dok to rá l t . 
Orosz közép- és angol nyel-
vű alapvizsgája van. 1965 
és 1969 közöt t a Magyar 
Kábelműveknél technoló-
gusként dolgozott, 1969-től 
az M S Z M P m u n k a t á r s a . 
1972 és 1982 között a Ma-
gyar Kereskedelmi Kamara 
t e rü le t i t i tká ra . 1989 és 
1994 között az OTP Bank 
Rt. megyei igazgatója. 1995 
és 1998 között magánvállal-
kozó , 1998-tól a S Z O T E 
megbízott gazdasági főigaz-
gatója. 1990-ben hat hóna-
pos menedzser-, 1993-ban 
pedig a Bankárképző Rt. ve-
zetőképző tanfolyamán vett 
részt. Felhasználói szintű 
számítástechnikai ismere-
tekkel rendelkezik. 

Dr. Ványai László 1947-
ben született Békéscsabán. 
Középiskolai és egyetemi 
végzettségét Szegeden sze-
rezte meg. 1984-ben jogi 
szakvizsgát, 1989-ben adó-
tanácsadói vizsgát tett. Dol-
gozott Budapesten a VI. ke-
rületi tanácsnál, a fővárosi 
tanácsnál, valamint a Sze-
ged Megye i Jogú Város i 
Tanácsná l . 1990 és 1999 
között az Adó- és Pénzügyi 
Ellenőrzési Hivatal Csong-
rád megye i i gazga tó j a . 
Pénzügyminisztériumi adó-
szakértő, tagja az Országos 
Közigazgatási Vizsgabizott-
ságnak, meghívott egyetemi 
e lőadó . T i z e n n y o l c - h ú s z 
könyvet , illetve pénzügyi 
szakkiadványt írt. . 


